
 دفاع وکلا از افراد جانی!  
وکیل از نفس بزه و بزهکاری دفــاع نمی کند بلکه از 
حقوقی که قانونگذار به متهم داده دفاع می کند. مثلا 
در مواردی مثل رد دادرس، تحقیقات محلی، بازسازی 
صحنه، شهادت شهود و ســایر مراحل دادرسی که 
همگی باید منطبق بر قانون انجام شود وکیل از موکلش 
حمایت می کند و این حمایت حتی می تواند شــامل 

قاتلان سریالی و خطرناک باشد.

  وکالت رایگان 
کانون وکلای دادگستری اداره ای به نام اداره معاضدت 
ایجاد کرده اســت که در آن به افــرادی که توانایی 
پرداخت دســتمزد وکیل را ندارند مشاوره حقوقی 
رایگان داده می شود. در این مرکز همچنین اگر فردی 
توانایی گرفتن وکیل را نداشته باشد تحت شرایطی 
خاص وکیل در اختیار او قرار می گیرد تا در دادگاه از 

حمایت او برخوردار شود.

جان وکلا در خطر است

گی های  مهم ترین ویژ
یک وکیل

پرونده هــای اقتصــادی معمــولا واجــد 
جنبه های مختلف تجاری، بانکی، بحث های 
روز رمزارزها، جرائم مرتبط با فضای مجازی، 
مسائل داخلی، تحولات بانکی، مالی، پولی و 
بانکی و... هستند که همه این مسائل باعث 
می شود یک وکیل نیاز داشته باشد به مجهز 
شــدن به اطلاعات علمی، فنی و تخصصی 
روز در عرصه های مختلــف و در عین حال 
روحیه مبارزه طلبی،خســتگی ناپذیری و 
آمادگــی برای چالش هــای مختلف. بعضا 
این پرونده های کلان اقتصادی سایه هایی 
از مسائل سیاسی و امنیتی را هم با خود به 
همراه دارد، واجد جنبه های ملی نیز هستند 
و اصحاب رسانه و خبرنگاران نسبت به این 
پرونده ها حساسند و اطلاع رسانی می کنند. 
اینها را اضافه کنید به قدرت ریسک پذیری 
بالا و جســارت ورود به عرصه هایی که یک 
وکیل  باید ضمن رعایت خطوط قرمز جانانه 
از موکل خود دفاع کند. بعضا طرف مقابل 
شما بســیار قدرتمند است. مثلا در پرونده 
آقای بابک زنجانی طــرف مقابل ما دولت 
بود و در آن پرونده به کرات افراد مختلف و... 
نسبت به پرونده موضع داشتند و این کار را 
سخت و عرصه را بر وکیل تنگ می کرد. بر 
این اساس وکیل باید بداند که پرونده هایی 
خواهد داشت که او را  وارد یک نبرد و کارزار 

بسیار سخت و نفس گیر می کند.

وکیل مشهور پرونده های جرائم اقتصادی  که همه اورا با پرونده بابک زنجانی می شناسند
 از چالش های وکالت می گوید

چطور سال 78 وارد دنیای وکالت شدید؟
علاقه وافر من به وکالت از همان ایام کودکی و نوجوانی 
خودش را نشــان داد. آنچه در بازی هــای کودکانه من 
نمود داشت همین مسائل حقوقی و وکالتی بود. در عالم 
نوجوانی ســاعت ها غرق در بازی های وکالتی می شدم. 
خودم بازپرس بودم. قاضی بودم. وکیل طرف مقابل بودم. 
سؤال و جواب می کردم. حکم می دادم و دفاع می کردم 
و این کارها من را سرشار از لذت و رضایت می کرد.  این 
موضوع باعث شد که به سمت وکالت کشیده شوم و در 
دانشگاه هم در زمان انتخاب رشــته فقط یک رشته را 
انتخاب کردم؛ حقوق دانشگاه شهید بهشتی. آن زمان 
این امکان وجود داشت تا صد رشته را انتخاب کنیم که 
رشته حقوق برای رسیدن به وکالت تنها انتخاب من بود.

در میان شــاخه های مختلف وکالت شما به 
وکالت در پرونده های اقتصادی مشهور هستید. 

چطور شد که این حیطه را انتخاب کردید؟
وکلا در دوران وکالت براساس علاقه، استعداد، توانمندی، 
ذائقه  و مهارت هایی  که کسب کرده اند به یکی از شاخه ها 
و گرایش های حقوقــی علاقه مند می شــوند و در آن 
تبحر پیــدا می کنند. پرونده های کیفــری اقتصادی از 
آنجا کــه جنبه های گســترده ای از مســائل حقوقی و 
کیفری و تجاری و مسائل روز را با خود به همراه دارد و 
پیچیدگی های خاصی را در برمی گیرد و واجد جنبه های 
مختلف حقــوق داخلی و بین المللــی، همچنین پویا و 
به روز بودن اســت جذابیت خاصی برای من داشت. از 
طرفی تحصیلات تکمیلی من که مرتبط با حقوق تجارت 
بین الملل بود همزمان شد با یک سری تحولات اقتصادی 
و کیفری و قضایی. پرونده آقای بابک زنجانی  نخستین 
پرونده  اخلال در نظام اقتصادی در دهه اخیر بود. در سال 
92که این پرونده مطرح شد و تکرار پرونده هایی از این 
دست و رجوع موکلاتی در آنها در نهایت بعد از 10سال 
 زمینه ســاز حضور من در پرونده هــای کلان اقتصادی

 شد.

در پرونده های اقتصادی به دلیل مبالغ بالایی 
که وجود دارد خطراتی نیز طرفین ازجمله وکلا 
را تهدید می کند. آیا در دوران کاری تان تهدید 

هم شده اید؟
بحث تامین جانی و امنیت وکلا بحثی جدی است و ما 
متأسفانه شاهد خشونت ها و تعرض جسمانی و تعرض 
و سوء قصد به برخی وکلا هســتیم و بنده هم از این امر 
مســتثنا نبودم. در پرونده ای یکی از همکارانم به قتل 
رسید و من که وکیل اولیای دم پرونده بودم مورد تهدید 
قرار گرفتم و حتــی طی رأی قطعی صــادره از دادگاه 
تجدیدنظر استان تهران فردی که من را به قتل تهدید 
کرده بود شناسایی و به حبس محکوم شد. این حرفه این 
خطرات را هم به همراه دارد و باید چاره اساسی در این 

خصوص اندیشیده شود.

مثل شــما حرف  وکلایی  درباره حق الوکاله 
و حدیث هایی وجــود دارد. اگر امــکان دارد 

دراین باره شفاف سازی  کنید؟
حرف و حدیث همیشــه بوده و هست. تا به امروز از باب 
مسائل حق الوکاله خیلی شــفاف و روشن عمل کردیم. 
در پرونده ای مثل سکه ثامن که 3 هزار و ۵00 مالباخته 

داشت و این افراد چیزی در حدود 600 میلیارد تومان 
مال را از دســت داده بودند و حق الوکاله آن مبلغ قابل 
توجهی می شــد من کاملا رایگان وکالت این پرونده را 
برعهده گرفتم و فقط مقرر شــد بین من و موکلین که 
شب های جمعه فاتحه ای برای مرحوم پدرم بخوانند و 
زمانی که به مال شان رسیدند هر کسی هرچقدر دوست 
دارد و به هر میزان که راغب اســت به مؤسسات خیریه 
کمک کند که ایــن کار انجام شــد. در پرونده دیگری 
مثل پرونده آذربایجان خودرو که در بعد کیفری وکالت  
700نفر را برعهده داشتم حق الوکاله با همین 2 شرطی 

که گفتم کاملا رایگان بود.

وقتی وکیلی در یکی از مهم ترین پرونده های 
اقتصادی تاریخ ایــران وکالت می کند آیا دیگر 
انگیزه ای برای وکالت در سایر پرونده ها برای او 

باقی می ماند؟
وقتی که شما در یک ســطح خاصی از پرونده ها وکالت 
می کنید طبعا میل و رغبت و کشــش شما به آن سمت 
خواهد بود و شاید برای شما پرونده های دیگر جذابیتی 
نداشــته باشــد. من همین حالا پرونده های مختلف و 
متنوعی را در حال وکالت هســتم اما اغلب پرونده های 

کیفری اقتصادی را پیش می برم.

برای ادامه مســیر حرفه ای تان در وکالت چه 
چشم اندازی را متصور هستید؟

امیدوارم شــرایط به گونه ای فراهم شــود کــه بتوانم 
تجربیات حاصل از وکالت را به صورت سازماندهی شده 
و منظم و مؤثر در اختیار نسل جوان قرار دهم. به لحاظ 
ســخت افزاری و نرم افزاری می توان دفتر وکالت دارای 
دپارتمان های مختلف حقوقی، کیفری، تجاری، خانواده، 
داخلی، بین المللی در سطح گسترده ایجاد کرد که این 
کار هم باعث اشتغال زایی می شود و هم جوانان مستعد و 
باانگیزه و متعهد را می توان جذب و هم خدمات حقوقی 

کلان و گسترده و عام المنفعه ای را  به جامعه ارائه کرد. 

در ســال های اخیر که رســیدگی به جرائم 

اقتصادی و پرونده هایــی با موضوع اخلال در 

نظام اقتصادی رونق گرفته وکلای زیادی در این 

حوزه ظهور کرده اند. یکی از مشهورترین این 

وکلا رسول کوهپایه زاده است؛ وکیلی که نامش 

با وکالت بابک زنجانی، یکی از مهم ترین متهمان 

اقتصادی تاریخ قضایی کشــور، گره خورده 

است. او در این سال ها تجربیات زیادی در این 

حوزه به دست آورده و گاهی اوضاع سختی را 

تجربه کرده است. کوهپایه زاده در گفت وگویی 

اختصاصی با همشــهری از ورودش به دنیای 

وکالت و چالش های این حرفه صحبت کرد و 

ضمن گریزی به پرونده بابک زنجانی از ماجرای 
تهدید شدن به مرگ گفت.

وکلا در دوران وکالت براساس 
علاقه، استعداد، توانمندی، ذائقه  
و مهارت هایی  که کسب کرده اند 
به یکی از شاخه ها و گرایش های 
حقوقی علاقه مند می شوند و در 

آن تبحر پیدا می کنند

گفت وگو

ادامه مسیر               وکالت
امیدوارم شرایط به گونه ای فراهم شود که 
بتوانم تجربیات حاصل از وکالت را به صورت 
سازماندهی شده و منظم و مؤثر در اختیار 
نســل جوان قرار دهم. مدنظرم است که 
انشاءالله بشود. به لحاظ ســخت افزاری و 
نرم افزاری می تــوان دفتر وکالــت دارای 
دپارتمان های مختلــف حقوقی، کیفری، 
تجاری، خانواده، داخلــی، بین المللی در 
سطح گســترده ایجاد کرد که این کار هم 
باعث اشتغال زایی می شــود و هم جوانان 
مســتعد و باانگیزه و متعهــد را می توان 
جــذب و هم خدمــات حقوقــی کلان و 
گسترده و عام المنفعه ای را  به جامعه ارائه 
کرد. در سطح کوچک این کار آغاز شده و 
ما توانســتیم در دفتر وکالت خودمان این 

دپارتمان های تخصصی را ایجاد کنیم.


